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Betreft: Reactie op interneconsultatie “Wildlijst” 
 
 
Geacht ministerie, 
 
Gezien uw voornemen om in het jachtseizoen 2022-2023 de jacht op het haas gedeeltelijk te sluiten en 
het konijn volledig te sluiten, dien ik hierbij mijn persoonlijke zienswijze in.  
 
Persoonlijke noot 
Op zeer jonge leeftijd ben ik al in aanraking gekomen met de natuur via mijn grootvader. Een groot deel 
van mijn jeugd heb ik dan ook in het buitenleven doorgebracht: in het voorjaar het nazorgen van 
weidevogelnesten, in de zomer vissen en in het najaar en winter mee te jagen. Ik heb op negentienjarige 
leeftijd zelf mijn jachtakte mogen behalen. Inmiddels ben ik ruim tien jaar als jager actief en draag ik 
mijn steentje bij aan natuurbeheer in het algemeen. Momenteel lopen er vele jonge dieren rond in ons 
jachtveld, zoals diverse eendensoorten, weidevogels, hazen en nog veel meer. Iets waar ik samen met 
collega jagers, vogelwachters van de BFVW en boeren honderden uren werk in steek, dus ook veel liefde 
en trots voor draag. Dit werk voeren we gezamenlijk ieder jaar weer uit, zodat onze kinderen kunnen 
genieten van dezelfde omgeving waar wij altijd van genoten hebben. Daarnaast ben ik afgestudeerd als 
wetenschapper en heb ik een voorrecht om kennis van de theorie en de praktijk te mogen combineren. 
 
Discutabel onderzoek 
Met stijgende verbazing heb ik de berichtgeving gelezen rond het niet openen van de jacht in het 
seizoen van 2022-2023. Tijdens mijn studie en werk heb ik vele studenten mogen begeleiden rond het 
uitvoeren van correct statistisch onderzoek. Een van de fundamenten waar goed onderzoek op bouwt, is 
het beschikken over representatieve en betrouwbare data. Het verzamelen van dergelijke data is een 
kostbaar proces, het gebruiken (of soms misbruiken) van andere goedkopere data voor het aantonen 
van dezelfde hypothesen is daarbij een veelgemaakte fout. Ik wil u graag erop wijzen dat de gebruikte 
bureaustudie van WEnR in hetzelfde straatje past. Daarbij zou ik graag zien dat bij het doen van 
beleidswijzigingen met een dergelijke impact altijd een betrouwbaar onderzoek daaraan ten grondslag 
ligt. 
 
Populatiedynamica valt moeilijk te vatten in ‘trends’ 
Het is algemeen bekend dat men de behoefte kent om verschijnselen te  beschrijven aan de hand van 
zogenoemde trends. Dit hangt samen met de behoefte om “in control” te blijven in bepaalde situaties. 
Momenteel wordt getracht populaties op provinciaal dan wel landelijk niveau populaties te monitoren, 
terwijl deze per definitie een lokaal karakter kennen. Daarnaast wil ik hieraan toevoegen dat ook op 
microniveau het modelleren van populaties over een langere periode bijzonder lastig is. Een model is 
per definitie een “versimpelde weergave van de werkelijkheid” en een populatie is een complexe 
samenhang van vele factoren.  
 
Een van de bekende factoren is een uitbraak van een nieuwe ziekte, zoals in het verleden RHD2. Toen ik 
als kleine jongen meeging te jagen met mijn grootvader, was er destijds door myxomatose een lagere 
konijnenstand ten opzichte van vandaag. Uiteindelijk maakte deze konijnenstand, ondanks de 
aanwezigheid van myxomatose en VHS, een spectaculaire groei door waardoor vijf jaar geleden nog 
recordaantallen konijnen te zien waren. Met de plotselinge uitbraak van RHD2 is deze konijnenstand 
teruggelopen, hier hebben we ook tijdelijk lokale maatregelen genomen die passen bij de betreffende 
stukken grond. Dit was echter niet op alle stukken nodig, op sommige stukken kon op een verantwoorde 



wijze benut worden. Inmiddels lijkt de lokale konijnenstand zich weer te verbeteren en verwacht ik zelfs 
groei de aankomende jaren.  
 
Kortom, een tijdelijke teruggang van een lokale populatie is niet per definitie een trend. Het verklaren 
van en het handelen naar bepaalde situaties in het jachtveld is daarom het beste over te laten aan de 
personen die daar het meest zijn. Dat is zoals u vast weet, de jager. Daarom wil ik u verzoeken de 
verantwoordelijkheid rond de gezonde wildpopulaties te laten waar het nu is belegd: bij de jagers zelf. 
 
Maatregel in tegenspraak met inzichten 
Onderzoeken wijzen telkens uit dat de jacht geen drukfactor is voor populaties. Deze hypothese kan ik 
onderstrepen vanuit mijn inzichten vanuit de praktijk. Op de plekken waar niet meer gejaagd wordt, zie 
ik zelfs structureel minder (of zelfs geen) konijnen. Hierdoor is het niet meer openen van de jacht een 
maatregel die niet past bij uw eigen opgedane inzichten en heeft het meer negatieve bijeffecten dan dat 
het voordeel oplevert.  
 
Teldata zijn kostbaar en beperkt bruikbaar 
Tijdens onderzoeken naar populaties wordt veelvuldig gegrepen naar teldata: Waarnemingen van het 
aantal voorkomens van een soort in een bepaald gebied. Ik kan uit ervaring spreken dat het doen van 
dergelijke tellingen ontzettend lastig en tijdrovend is en dat het resultaat sterk beïnvloedbaar is door 
bijvoorbeeld het weer. Het is daarom van belang altijd de nadruk te leggen om een veelomvattend beeld 
te houden van de lokale situatie dan deze proberen te vatten in praktisch moeilijk uitvoerbare 
statistieken. Overigens heb ik nooit andere personen in mijn jachtveld tellingen zien doen van 
jachtsoorten, laat staan amateurvogelaars van SOVON. 
 
Gelukkig wordt het doen van tellingen steeds beter door nieuwe technieken, zoals infraroodbeelden. 
Indien u zich toch wilt laten informeren door statistisch onderzoek, doe ik u dan een oproep u zich te 
baseren op telmethoden waarin minstens infrarroodtechnieken gebruikt zijn en deze landelijk met een 
hoge dekkingsgraad uit te voeren. Ik doe u daarbij de belofte dat ik bij zal dragen deze tellingen uit te 
voeren indien dat van mij gevraagd wordt. 
 
Achteruitgang hazenstand voor mij niet herkenbaar 
De afgelopen jaren heb ik veel uitstapjes gemaakt voor werk en studie en heb ik vele stukken Nederland 
met enige regelmaat mogen zien. De uitspraak waarin wordt gesteld dat de stand van het haas sterk 
achteruit is gegaan, herken ik mij niet in. In mijn eigen jachtveld hebben wij decennia lang al hetzelfde 
aantal hazen en benutten wij daar ook ieder jaar ongeveer hetzelfde aantal van. Dit geldt overigens voor 
alle jachtsoorten in ons jachtveld.  
 
Benuttingsjacht is slechts een klein deel van jager zijn 
Ik wil graag benadrukken de benuttingsjacht een klein maar fundamenteel onderdeel is van de jacht en 
natuurbeheer in het algemeen. Het gehele jaar ben ik samen met boeren, vogelwachters en collega 
jagers actief ons jachtveld te beheren. In het voorjaar en zomer verzetten we veel werk voor 
biotoopverbetering, zoals het inzaaien van akkerranden. We plaatsen broedkorven, lopen in het veld om 
weidevogels te beschermen en spreken samen af met de boer om later te maaien als nog veel jongen in 
het veld lopen. Ook zorgen we ervoor dat de boer niet teveel last krijgt van ganzenschade en dat de 
kraai alle nesten leegrooft. Uiteindelijk resulteert deze inspanning van honderden uren in het najaar tot 
de benuttingsjacht, waarin ook gebroederlijk met de vrijwilligers benut wordt van het jachtveld waar wij 
het gehele jaar zorg voor dragen.  
 



Tot slot 
Het niet meer openen van de jacht het aankomende seizoen voelt voor mij persoonlijk als een motie van 
wantrouwen. De afgelopen jaren hebben jagers in samenwerking met vele actoren enorm veel 
bijgedragen aan natuur en wildpopulaties op een vrijwillige basis . Ik voel met uw voornemen geen 
waardering meer voor al het werk dat wij gezamenlijk doen en dit heeft sterke gevolgen voor mijn 
motivatie. Ik hoop dat u zich tijdig realiseert wat het sluiten van de jacht voor gevolgen zal hebben in het 
kader van alle vrijwilligerswerkzaamheden door jagers en daarmee direct het effect voor alle 
wildpopulaties in Nederland. Hierbij doe ik u nogmaals de oproep uw voornemen te heroverwegen: 
Heropen de jacht in 2022-2023 zoals gebruikelijk, laat de verantwoordelijkheid voor een gezonde 
wildstand bij de jager en laat in het vervolg een betrouwbaar onderzoek uitvoeren indien een besluit 
gevolgen van dergelijke omvang kent. 
 
Hoogachtend, 
 
A. Noniem, MSc. 
 


